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Spørgsmål og svar til ansøgningspuljen om 
etablering af afklaringspladser 
 
Senest opdateret d. 31-10-2023 

 

Spørgsmål Svar 

Skal vi som kommune på forhånd 

selv have et eksisterende § 107‐ til-
bud i egen kommune, for at kunne 

ansøge puljen? I vores kommune 

køber vi § 107‐tilbud i andre kom-

muner, regionale botilbud og pri-

vate botilbud Vi har selv § 108‐til-

bud og § 105/85‐ tilbud. Vi vil gerne 

søge puljen, og kan i øvrigt leve op 

til alle de andre tildelingskriterier – 

og vi vil også fysisk kunne etablere 

afklaringspladser. 

Kommunerne skal have et allerede eksiste-

rende §107‐tilbud for at kunne ansøge om 

midler til etablering af afklaringspladser, idet 

krav om opfyldelse af puljekriterier bliver van-

skeligt at imødekomme, hvis pladserne op-

rettes i en anden kommune end den, som 

har modtaget midler fra puljen. 

 Vil I undersøge om der kan dispen-

seres, således at det vil være mu-

ligt at etablere §107 tilbud midlerti-

digt i boliger opført efter almenbo-

lig‐loven? Rigtig mange kommuner 

har deres socialpsykiatriske tilbud 

placeret i tilbud efter almenboliglo-

ven ‐ men hvor man ikke kan bruge 

§§107 og 108 i disse bygninger, 

hvilket kan være en hæmsko for, at 

kommunen faktisk har et §107 til-

bud 

Der vil i dette tilfælde være tale om etablering 

af et nyt tilbud, hvorfor Socialtilsynets god-

kendelsesproces vil være mere omfattende 

og forventet projektopstart i kommunen for-

venteligt ikke vil kunne indfries. Det vil derfor 

ikke være muligt at dispensere for §107 til-

bud, der etableres midlertidigt i boliger opført 

efter almenbolig‐loven 

Er I helt sikre på at afklaringsplad-

serne kan benyttes som “venteliste” 

til borgere som allerede er visiteret 

til et tilbud efter serviceloven eller 

almenboligloven? Dermed skal der 

jo ikke finde en afklaring sted på til-

buddet og borger har allerede et 

retskrav på et tilbud som ikke er op-

fyldt! 

Pladserne kan ikke bruges som ’venteplads’ 

for borgere, der allerede er visiteret til et til-

bud, idet intentionen bag det politiske opdrag 

er, at give borgere, som ikke er visiteret til 

den rette sociale indsats, mulighed for‐ og tid 

til udredning og visitation via et midlertidigt 

ophold på en afklaringsplads. 

Vi har allerede igangsat et afkla-

ringstilbud i kommunen, som vi 

med en ansøgning til puljen vedr. 

forsøgsordning med afklaringsplad-

ser ønsker at søge støtte til at vide-

reudvikle. Er vi så også forpligtiget 

Kommuner kan udelukkende søge midler til 

videreudvikling og afprøvning af en forsøgs-

ordning, såfremt de eksisterende pladser af 

forankret i et §107‐botilbud, og omfattet af 

forsøgsbestemmelsen i forhold til målgruppe 

og visitation.  Mødedeltageren er blevet blev 
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til ansøge om dispensation fra/ om-

lægning fra §107? 

 

bedt om, at sende en uddybning af spørgs-

målet, som endnu ikke er modtaget. SBST 

kan ikke udmelde et endeligt svar uden en 

præcisering af, hvordan det eksisterende af-

klaringstilbud er etableret 

Er det korrekt forstået, at afklarings-

pladserne kun kan etableres som 

forsøg på et allerede etableret og 

godkendt SEL 107 tilbud? 

Ja, det er korrekt forstået, at afklaringsplad-

serne udelukkende kan etableres som forsøg 

på et allerede etableret og godkendt §107‐til-
bud 

Kan pladserne ligeledes benyttes 

som venteplads for borgere, der al-

lerede under indlæggelsen er visite-

ret til et kommunalt tilbud, fx botil-

bud, men hvor der er ventetid på en 

plads? 

Pladserne kan ikke bruges som ’venteplads’ 

for borgere, som allerede er visiteret til et til-

bud, idet intentionen bag det politiske opdrag 

er, at give borgere, som ikke er visiteret til 

den rette sociale indsats, mulighed for‐ og tid 

til udredning og visitation via et midlertidigt 

ophold på en afklaringsplads 

Hvad er jeres begrundelse for at af-

klaringspladserne skal drives efter 

servicelovens § 107? 

Begrundelsen for at afklaringspladserne skal 

drives efter SEL §107 er, at der er tale om et 

midlertidigt tilbud, og at pladserne skal have 

et ophæng i serviceloven. Der er ikke et di-

rekte ophæng, hvorfor det er nødvendigt med 

en forsøgsordning iht. servicelovens § 184, 

stk. 1. Der kan alene godkendes ansøgnin-

ger, der fraviger bestemmelser i servicelo-

ven. Det er vurderet, at § 107 er mest rele-

vant at fravige. 

Hvorfor kræves der dispensation fra 

serviceloven §107? 

Der kræves både dispensation fra SEL §107 

i forhold til målgruppen og visitationen. Fordi 

målgruppen for afklaringspladserne er af-

grænset til at omfatte borgere, der bliver ud-

skrevet af psykiatrien og fordi målgruppen for 

afklaringspladserne også kan omfatte bor-

gere, der ikke har en betydelig nedsat funkti-

onsevne.  

Afklaringspladserne etableres blandt andet 

for, at borgerne har et sted at være, mens 

udredningen pågår, og derfor dispenseres 

således fra kravet i §107 om, at der skal 

være gennemført en udredning som grundlag 

for at kunne visitere borgeren til afklarings-

pladserne. 

Hvordan adskiller denne her pulje 

sig fra de tidligere forsøgsordninger 

om akuttilbud, hvor der også var 

Puljen om etablering af afklaringspladser ad-

skiller sig fra forsøgsordningen om akuttilbud 
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mulighed for overnatning (i forsøgs-

ordningen)? 

på følgende centrale punkter: Afklaringsplad-

serne er ikke selv‐visiterende. Afklaringsplad-

serne er til borgere der udskrives fra behand-

lingspsykiatrien. Afklaringspladserne vil for-

venteligt, med udgangspunkt i pladsernes 

formål, have en varighed, der strækker sig 

over en længere periode end nogle få døgn, 

som var   udgangspunktet for akuttilbud.  

Afklaringspladserne adskiller sig desuden 

ved: ‐  at der skal ske en afklaring af borge-

rens situation i forbindelse med opholdet på 

afklaringspladserne. Herunder eventuel ud-

redning og visitation til det rette sociale til-

bud. 

 

 

Nedenstående spørgsmål er be‐ 
svaret og lagt på hjemmesiden d. 

16‐10‐2023 efter afklaring med 

departement. 

 

I vores kommune er i tvivl om, hvad 

der menes med udvidelse af §107 

pladser. Alle vores pladser er flek-

sible §107/108. Hvis vi skal etab-

lere afklaringspladser vil det blive 

taget fra nogle af de fleksible plad-

ser, som eksisterer i forvejen i kom-

munen. Vil det udelukke os fra pul-

jen?   

Da det er en forudsætning for at etablere af-

klaringspladser, at kommunen har mulighed 

for at udvide kapaciteten af et allerede eksi-

sterende §107‐tilbud, er det ikke muligt at an-

vende disse §107‐pladser. Såfremt kommu-

nen udvider kapaciteten på deres tilbud kan 

puljen ansøges. I så fald gælder, at de på 

baggrund af det betingende tilsagn om pulje-

midler, skal ansøge Social‐, Bolig‐ og Ældre‐ 
ministeriet om godkendelse til at anvende 

forsøgsbestemmelsens § 184 til at afvige fra 

§ 107 i serviceloven, i forhold til målgruppen 

samt i forhold til kravet om visitation. Derefter 

skal kommunen ligeledes ansøge det rele-

vante Socialtilsyn om godkendelse af etable-

ring af afklaringspladserne på det allerede 

eksisterende § 107 tilbud.   Man kan læse 

mere om frister og mulighed for rådgivning i 

vejledning til ansøgningspuljen afsnit 9. 

I vores kommune er vi i tvivl om, 

hvorvidt, vi må om‐konvertere vores 

eksisterende §107 pladser med 

tomgang, til afklaringspladser. 

Såfremt at det kan dokumenteres, at det ek-

sisterende §107‐tilbud, har tomme pladser, til 

hvilke der er forbundet tomgangsudgifter, kan 

pladserne anvendes til afklaringsplad-

ser.   Det gælder dog stadig, at kommunen 
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på baggrund af det betingende tilsagn om 

puljemidler, skal ansøge Social‐, Bolig‐ og 

Ældre‐ ministeriet om godkendelse til at an-

vende forsøgsbestemmelsens § 184 til at af-

vige fra § 107 i serviceloven, i forhold til mål-

gruppen samt i forhold til kravet om visita-

tion.   Derefter skal kommunen ligeledes an-

søge det relevante Socialtilsyn om godken-

delse af etablering af afklaringspladserne på 

det allerede eksisterende § 107 tilbud.   Man 

kan læse mere om frister og mulighed for 

rådgivning i vejledning til ansøgningspuljen 

afsnit 9. 

Nedenstående spørgsmål er be‐ 
svaret og lagt på hjemmesiden d. 

31‐10‐2023 efter afklaring med 

departement. 

 

Målgruppen beskrives i bekendtgø-

relsen:  

§ 6. Målgruppen for ansøgningspul-

jen er borgere fra 18 år med psyki-

ske lidelser, der udskrives fra den 

regionale psykiatri […].  

 

Skal det specifikt forstås som bor-

gere, der udskrives fra et ophold på 

sengeafsnit i behandlingspsyki-

atrien?  

Eller kan det også være: Borgere 

der blot har haft en konsultation i 

Psykiatrisk Akutmodtagelse (uden 

indlæggelse).  

Eller kan det være borgere der er 

tilknyttet distriktspsykiatrien? 

Målgruppen for ansøgningspuljen til forsøgs-

ordning med etablering af afklaringspladser i 

socialpsykiatrien er borgere, der har været 

indlagt i den regionale psykiatri. Derfor er det 

korrekt forstået, at målgruppen afgrænser sig 

til at være borgere, der udskrives fra et op-

hold på et sengeafsnit i den regionale psyki-

atri. Med hensyn til spørgsmålet om, hvorvidt 

målgruppen vedrører borgere, der er tilknyt-

tet distriktspsykiatrien er svaret: Formålet 

med ansøgningspuljen er at sikre bedre over-

gange mellem den regionale psykiatri og den 

rette sociale indsats for borgere, der bliver 

udskrevet. Derfor kan borgere i målgruppen 

for ansøgningspuljen godt være tilknyttet di-

striktspsykiatrien, men det er stadig en ind-

læggelse i den regionale psykiatri, der giver 

adgang til afklaringspladserne. 

Nedenstående spørgsmål er be‐ 
svaret og lagt på hjemmesiden d. 

09‐11‐2023 efter afklaring med 

departement 

 

Er blevet gjort bekendt med dette 

projekt: Afklaringspladser | Social- 

og Boligstyrelsen (sbst.dk) og vil i 

den forbindelse høre, om der er be-

grænsninger ift. hvilke typer boliger, 

der evt. vil blive bragt i anvendelse. 

 

Det er en forudsætning for at etablere afkla-

ringspladser, at kommunen har mulighed for 

at udvide kapaciteten af et allerede eksiste-

rende §107-tilbud. 

https://sbst.dk/projekter-og-initiativer/handicap/afklaringspladser
https://sbst.dk/projekter-og-initiativer/handicap/afklaringspladser
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Sagen er den, at vi i vores kom-

mune på området for Socialpsyki-

atri har anvisningsret til en række 

almene boliger, som det over en 

længere periode ikke har været mu-

ligt at udleje grundet et højt lejeni-

veau.  

Almenboliglovens bestemmelser 

begrænser umiddelbart vores hand-

lemuligheder ift. til at bruge disse 

boliger på alternativ vis. Vil det 

være muligt at gøre brug af almene 

boliger til etablering af de tiltænkte 

afklaringspladser – og vil der i den 

forbindelse være noget til hinder 

for, at kommunen afholder udgif-

terne til husleje mv. (helt eller del-

vist)? 

 

Man kan læse mere om frister og mulighed 

for rådgivning i Vejledning til ansøgningspul-

jen afsnit 9. 

 

 


